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urant la prima-
vera d’enguany es 
va tenir coneixe-
ment públic del 

gran impacte previst en la Ronda 
Mataró, primer pas cap la Ronda 
Maresme, un projecte que datava 
del 2006 però que, fi ns aleshores, 
havia passat gairebé “desaperce-
but” als governs municipals. El 
projecte inicial tenia unes conse-
qüències menors pel que fa a la 
mobilitat dels argentonins però, 
els canvis que s’hi acabaven de 
fer, sí que van encendre els llums 
d’alarma. Aquest projecte suposa 
incrementar els tres carrils per 
sentit de l’actual autopista C-32 
al seu pas per Mataró, amb dos 
carrils laterals més per sentit que 
s’iniciaran al terme municipal de 
Cabrera de Mar. Alhora, s’incre-
mentaran els tres actuals carrils 
per sentit de la C-60 (autovia 
Mataró-Granollers) en la confl u-
ència amb la C-32, a fi  d’enllaçar 
encara més aquestes dues infraes-
tructures. Aquesta obra acabarà 
de trinxar  bona part dels veïnats 
del Cros i de Traià, afectant pai-
satgísticament espais de tan inte-
rès com can Garí, obra mestra 
de Josep Puig i Cadafalch. Un 
projecte, doncs, que si es fes rea-
litat, canviaria defi nitivament la 
fesomia de la part sud del terme 
municipal

Ràpidament part de la socie-
tat civil d’Argentona i de Mataró, 
a la qual es van unir molts mares-
mencs, van crear la coordinadora 
“Preservem el Maresme”, que 
juntament amb l’Associació de 
Veïns d’Argentona van iniciar 
actes informatius i reivindicatius. 
L’ajuntament s’hi va sumar por-

tant al Sr. Jordi Follia, Director 
General de Carreteres, que ens va 
voler presentar un projecte amb 
què va voler convèncer que no 
ens perjudicava “gaire” els argen-
tonins, fi ns al punt de dir que un 
estudi preveia que el trànsit que 
s’hauria de desviar pel camí de les 
Mateves i per l’antiga carretera 
de Mataró s’incrementaria poc. 
I això, tenint en compte que tots 
els vehicles que avui van a sortir a 
la rotonda del bombers (Mataró) 
des d’Argentona tot agafant l’au-
tovia de Granollers hauran d’anar 
per les Mateves i el Cros. Algú 
s’ho va creure! Ens mereixem 
que els polítics ens prenguin per 
beneits? 

Al Centre d’Estudis Argento-
nins Jaume Clavell sempre hem 
estat molt sensibles pel que fa al 
patrimoni arquitectònic, natural i 
paisatgístic de la vila. Pensem que 
cal refl exionar seriosament sobre 
la mobilitat i el vehicle privat, i 
que no és possible que per on ara 
hi ha sis carrils, n’hi hagi deu, i 
que el 2025 en fem quatre més! 

Cal un replantejament serè per bé 
del territori, que en 20 anys ha 
patit agressions molt fortes (C-32 
i C-60) que han canviat total-
ment el paisatge de la vila, que no 
en pot suportar cap més d’aquest 
impacte. 

Aquestes obres afectaran 
alguns jaciments arqueològics 
del terme, dels quals ja es van fer 
prospeccions previs amb resul-
tat positiu, com a can Balanzó o 
can Portell, on està previst fer-hi 
una excavació arqueològica. Però 
també resta algun indret on no 
es va preveure que hi hagués 
restes, com a les Mateves, mas 
medieval enderrocat fa 40 anys, 
o can Gual, on han aparegut 
restes romanes, ambdós jaciments 
inclosos en el futur catàleg arqui-
tectònic, arqueològic i natural de 
la vila. Per aquest motiu també 
demanem que s’hi facin prospec-
cions prèvies a qualsevol possible 
obra, tal i com hem comunicat a 
l’ajuntament i aquest ho ha fet 
al Departament de Cultura. El 
coneixement del nostre passat 
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creiem que és molt important. 
Per tot això el Centre d’Es-

tudis Argentonins es va adherir 
recentment a la Coordinadora 
“Preservem el Maresme” i, per 
tant, s’oposa totalment al pro-
jecte Ronda Mataró, alhora que 
va instar els socis i els vilatans a 
anar a la gran manifestació que 
es va fer a Mataró el passat 21 de 

novembre, i que fou un èxit de 
participació i, esperem, un punt 
d’infl exió.

Creiem que el que ara cal és 
que els argentonins ens unim 
per evitar aquest desgavell, 
que no ens suposa cap bene-
fi ci i sí molts perjudicis, tant a 
nivell ambiental, patrimonial, 
de mobilitat i de qualitat de 
vida.  Per això, lamentem que 
en aquests moments no tots els 
grups municipals del consistori 
vagin units als grups del govern 
en defensa del que convé als nos-
tres vilatans i alguns (PSC) posin 
per davant els interessos del seu 
partit a Barcelona dels interessos 
dels argentonins, que són els que 
realment haurien de defensar.

Recentment, el 26 de novem-
bre, el Govern de la Generalitat 

va adjudicar l’execució dels tre-
balls per 65 milions d’euros i un 
termini de 27 mesos. Era el darrer 
dia hàbil abans de les eleccions. 
D’això en diríeu traïdoria? El 
mateix govern tripartit, en aquest 
cas en funcions, va dir que no 
donaria cap més pas fi ns a la cons-
titució del nou govern... Esperem 
que aquest s’ho replantegi tot de 
cap i de nou. Si no és així, segui-
rem lluitant!

Tot i que les seves conseqüèn-
cies, si tira endavant, són una gran 
creu, n’hem fet la cara pel positiu 
que té la unió de les entitats i la 
societat civil en la lluita a favor 
del nostre territori i la nostra qua-
litat de vida.

Enric Subiñà

Participants a la 

manifestació de Mataró

ón les tres de la 
tarda del dissabte 8 
de gener de 2011 
i a la parada de 

l’autobús, davant el tramvia, hi 
ha unes quantes furgonetes dels 
Mossos d’Esquadra, versió anti-
avalots, aparcades; la Plaça Nova 
està plena de gent fent una cua 
ordenada per unes cintes que van 
fent zig-zag, com als aeroports, 
per poder assistir a l’espectacle 
anunciat per avui a la SALA. No 
sabem si tothom voldrà anar als 
tres passis que es fan, un a les 
cinc i un altre a les set de la tarda, 
versió concerts; el darrer, a les 
onze de la nit, com a gran ball de 
Festa Major.

És de suposar que la SALA 
estarà ben escombrada i fregada, 
que s’haurà aromatitzat adequa-

dament i engegat la calefacció 
(n’hi ha?) com a mínim quatre 
dies abans, ja que amb el temps 
que fa que està ben tancada, la 
humitat, l’olor de resclosit i el 
fred de l’època, així ho exigeix.

Ens obriran la SALA per un 
dia, quina sort! Els preus són 
populars, 3€ per sessió, és per 
això que hi ha tanta gent espe-
rant. Sembla ser que ni els més 
petits, ni els joves hi assistiran, ja 
que els concerts i el ball seran a 
càrrec de l’Orquestra Selvatana (és 
un pack 3x1?).

No tenim res en contra de la 
citada orquestra, ans el contrari, 
la seva solera és indiscutible, però 
sí que ens sobta aquesta desídia 
de cara al jovent. Organitzar tres 
actes per la mateixa franja d’edat 
i obviar una part molt important 

de l’actiu del poble és una mica 
exagerat. I vergonyós. 

Segurament més d’un re -
gidor/a pensarà que el jovent ja 
es munta les seves Dotze Hores 
contra el Racisme i la Xenofò-
bia a la nevereta del poliesportiu 
amb grups que hi van a tocar per 
solidaritat; no se’ls podria deixar 
la SALA, també? No cal, deuen 
pensar, el que hem de fer és dir als 
Mossos que vagin una mica més 
avall.

La SALA serà, doncs, només 
reina per un dia. Ara diuen que la 
volen inaugurar a la tardor però, 
qui s’ho creu? 

Francesc Villà

S

la creu

la sala, reina per un dia


